

## Saudi Arabia Tops the List of Arab Countries in Artificial Intelligence

The fifth edition of the Global AI Index, which measures global adoptions, verification, and development scores in 83 countries, revealed that Saudi Arabia is on the throne of Arab countries on the basis of the implementation of artificial intelligence, innovation, and investment. Saudi Arabia climbed 17 places at once globally from 31st to 14th globally, according to the index launched by "Tortoise Media".

The UAE's ranking rose eight seats to 20th globally, while it ranked second in the Arab world. The United States and China, with first and second places, dominated all three pillars. Singapore retained third place and the United Kingdom narrowly placed fourth. France has risen significantly in the rankings to fifth place, thanks to the emergence of a strong AI ecosystem in the country.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](https://www.al-arabiya.net)



احتفظت سنغافورة بالمركز الثالث. واحتفظت فرنسا بالمركز الثالث والمملكة المتحدة بفارق ضئيل في المركز الرابع. بينما ارتفعت فرنسا بشكل كبير في التصنيف إلى المركز الخامس، وذلك بفضل ظهور نظام بيئي قوي للذكاء الاصطناعي في البلاد.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](https://www.al-arabiya.net)

## السعودية تتربع على عرش الذكاء الاصطناعي عربياً

كشفت النسخة الخامسة من مؤشر الذكاء الاصطناعي العالمي، والذي يقيس عمليات التبني العالمي ودرجات التحقق والتطوير في 83 دولة، عن تربع السعودية على عرش الدول العربية على أساس تنفيذ الذكاء الاصطناعي والابتكار والاستثمار. وصعدت السعودية 17 مركزاً دفعة واحدة عالمياً من المرتبة 31 إلى المركز الـ 14 عالمياً، وفقاً للمؤشر الذي تطلقه "Tortoise Media".

وارتفع ترتيب الإمارات 8 مقاعد إلى المرتبة 20 عالمياً، بينما حلت في المركز الثاني عربياً في حين هيمنت الولايات المتحدة والصين، حيث تحتلان المركزين الأول والثاني على جميع الركائز الثلاث. واحتفظت سنغافورة بالمركز الثالث والمملكة المتحدة بفارق ضئيل في المركز الرابع. بينما ارتفعت فرنسا بشكل كبير في التصنيف إلى المركز الخامس، وذلك بفضل ظهور نظام بيئي قوي للذكاء الاصطناعي في البلاد.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](https://www.al-arabiya.net)

## U.S. Congress Deal to Avoid Risk of Government Shutdown Before Election

The leaders of the US Congress in both the Republican and Democratic parties have reached an agreement that extends the government budget until mid-December to avoid the risk of shutting down federal institutions before the presidential election scheduled for November 5. Congress was supposed to pass the 2025 budget by the end of September — the end date of the fiscal year — to keep all services funded.

Republicans have been demanding for weeks that any budget be tied to new conditions under which voters must prove their U.S. citizenship, a text added under pressure from Republican nominee Donald Trump, who continues to assert, without providing any evidence, that he was the victim of electoral fraud in 2020.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](https://www.al-arabiya.net)



## اتفاق في الكونغرس الأميركي لتجنب خطر إغلاق الحكومة قبل الانتخابات

توصلت قادة الكونغرس الأميركي في الحزبين الجمهوري والديمقراطي إلى اتفاق يمدد ميزانية الحكومة حتى منتصف ديسمبر لتجنب خطر إغلاق المؤسسات الفيدرالية قبل الانتخابات الرئاسية المقررة في 5 نوفمبر. وكان يفترض بالكونغرس أن يقر ميزانية 2025 بحلول نهاية سبتمبر -تاريخ انتهاء السنة المالية - للحفاظ على تمويل جميع الخدمات.

ويطالب الجمهوريون منذ أسابيع بربط أي ميزانية بشروط جديدة يتعين بموجبها على الناخبين إثبات جنسيتهم الأميركية، وهو نص أضيف بضغط من المرشح الجمهوري دونالد ترامب الذي يواصل التأكيد، من دون أن يقدم أي دليل، على أنه كان ضحية تزوير انتخابي في 2020.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](https://www.al-arabiya.net)

## Oil Rises on U.S. Interest Rate Cuts and Geopolitical Concerns

Oil prices rose slightly in early trading on Monday, buoyed by fears that the conflict in the Middle East could affect supplies from the main production region and expectations that last week's U.S. interest rate cut would support demand.

Brent crude futures for November delivery rose 20 cents, or 0.3 percent, to \$74.69 a barrel. U.S. West Texas Intermediate crude futures for November delivery rose 22 cents, or 0.3 percent, to \$71.22.

Both crudes had risen in the previous session, supported by a cut in interest rates in the United States and a decline in American supplies following Hurricane Francine.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](https://www.al-arabiya.net)



## النفط يرتفع عقب خفض أسعار الفائدة في أميركا ومخاوف جيوسياسية

سجلت أسعار النفط ارتفاعاً طفيفاً خلال التعاملات المبكرة اليوم الاثنين، مدعومة بمخاوف من أن يؤثر الصراع في الشرق الأوسط على الإمدادات من منطقة الإنتاج الرئيسية، وتوقعات بأن خفض أسعار الفائدة في الولايات المتحدة الأسبوع الماضي سيدعم الطلب.

وارتفعت العقود الآجلة لخام برنت تسليم نوفمبر/تشرين الثاني 20 سنتاً، أو 0.3 في المئة إلى 74.69 دولار للبرميل. وزادت العقود الآجلة لخام غرب تكساس الوسيط الأميركي تسليم نوفمبر/تشرين الثاني 22 سنتاً، أو 0.3 في المئة، إلى 71.22 دولار.

وكان الخامان سجلا ارتفاعاً في الجلسة السابقة بدعم من خفض أسعار الفائدة في الولايات المتحدة وانخفاض الإمدادات الأميركية في أعقاب هبوب إعصار فرنسين.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](https://www.al-arabiya.net)

## ■ Egyptian Banks' Profits Exceed 230.7 Billion Pounds

According to CBE data, the net profits of Egypt's top 10 commercial banks rose to EGP 230.680 billion by the end of June 2024. The Big Ten banks account for 79.7 percent of the total profits of banks in the banking sector, which recorded 289.40 billion pounds at the end of the first half.

Major Banks include Al Ahly of Egypt, Banque Misr, Banque du Caire, Arab African International, Commercial International, National Bank of Qatar, Alexandria, Faisal Islamic, The United Bank and HSBC. The assets of the top 10 banks recorded about 15.180 trillion pounds by the end of June, accounting for 78.5 percent of the banking sector's assets of 19.3 trillion pounds.

The total deposit balances in these banks also recorded about EGP 9.3 trillion, while customer lending balances reached EGP 5.6 trillion by the end of June 2024.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)



## ■ أرباح البنوك المصرية تتجاوز 230.7 مليار جنيه

ارتفع صافي أرباح أكبر 10 بنوك تجارية مصرية إلى 230.680 مليار جنيه بنهاية يونيو 2024، وفقاً لبيانات البنك المركزي. وتستحوذ البنوك العشرة الكبار على 79.7 في المئة من إجمالي أرباح بنوك القطاع المصرفي، التي سجلت 289.40 مليار جنيه بنهاية النصف الأول.

وتشمل البنوك الكبرى كلاً من الأهلي المصري، بنك مصر، بنك القاهرة، العربي الإفريقي الدولي، التجاري الدولي، الأهلي قطر الوطني، الإسكندرية، فيصل الإسلامي، المصرف المتحد، إتش إس بي سي. وسجلت أصول أكبر 10 بنوك

نحو 15.180 تريليون جنيه بنهاية يونيو، مستحوذة على 78.5 في المئة من أصول القطاع المصرفي البالغة 19.3 تريليون جنيه.

وكذلك سجلت إجمالي أرصدة الودائع بهذه البنوك نحو 9.3 تريليون جنيه، في حين بلغت أرصدة إقراض العملاء 5.6 تريليون جنيه بنهاية يونيو 2024.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

## ■ Significant Increase in Incoming Tourists in the Sultanate of Oman

The total number of visitors to Oman until the end of July 2024 reached about 2.3 million, an increase of 2.4 percent compared to the same period in 2023.

The tourism indicators report issued by the National Center for Statistics and Information showed that about 371,394 visitors visited in July 2024, a decrease of 1.3% compared to July 2023, which recorded 376,376 visitors. Gulf visitors accounted for 56 percent of the total visitors during July 2024 with 208,485 visitors, followed by Asian visitors with 89,000 and 7 visitors, then Arabs with 48,221 visitors, Europeans with 13,379 visitors, Africans with 6,092 visitors, visitors from the Americas with 5,271 visitors, in addition to 939 visitors from Oceania.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)



## ■ ارتفاع ملحوظ للسياح الوافدين في سلطنة عمان

بلغ إجمالي عدد الزوار القادمين إلى سلطنة عُمان حتى نهاية شهر يوليو 2024 نحو 2.3 مليون زائر بارتفاع نسبته 2.4 في المئة مقارنة بالفترة نفسها من عام 2023.

وأظهر تقرير المؤشرات السياحية الصادر عن المركز الوطني للإحصاء والمعلومات، زيارة نحو 371 ألفاً و394 زائراً في شهر يوليو 2024 بانخفاض نسبته 1.3 في المئة بالمقارنة مع شهر يوليو 2023 الذي سجل 376 ألفاً و376 زائراً.

وشكّل الزوّار الخليجيون ما نسبته 56 في المئة من إجمالي الزوّار خلال شهر يوليو 2024 بعدد بلغ 208 ألف و485 زائراً تلاهم الزوّار الآسيويون بـ 89 ألفاً و7 زوار ثم العرب بـ 48 ألفاً و221 زائراً والأوروبيون بـ 13 ألفاً و379 زائراً والأفارقة بـ 6 آلاف و92 زائراً والزوّار من الأمريكتين بـ 5 آلاف و271 زائراً إضافة إلى 939 زائراً من أوقيانوسيا.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

## ■ Annual Inflation in Morocco Records 1.7%

Morocco's High Commission for Planning revealed that the Kingdom's annual inflation rate, as measured by the consumer price index, rose to 1.7 percent in August from 1.3 percent in the previous month.

Food prices, the main driver of inflation, rose 2 percent from a year earlier. Non-food inflation also rose 1.4 percent.

Core inflation, which excludes more volatile goods, rose 0.3 percent on a monthly basis and 2.6 percent on a yearly basis.

[Source \(Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited\)](#)



## ■ التضخم السنوي في المغرب يسجل 1.7 في المئة

كشفت المندوبية السامية للتخطيط في المغرب، عن ارتفاع معدل التضخم السنوي في المملكة، الذي يُقاس بمؤشر أسعار المستهلكين، إلى 1.7 في المئة في أغسطس/آب من 1.3 في المئة في الشهر السابق.

وارتفعت أسعار المواد الغذائية، المحرك الرئيسي للتضخم، اثنين في المئة مقارنة بالعام السابق. كما زاد تضخم السلع غير الغذائية بنسبة 1.4 في المئة.

وارتفع التضخم الأساسي، الذي يستبعد السلع الأكثر تقلباً، 0.3 في المئة على أساس شهري و2.6 في المئة على أساس سنوي.

[المصدر \(صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف\)](#)

## أصول البنوك التجارية في قطر تقفز 6.8 في المئة

قفزت الأصول الإجمالية للبنوك التجارية العاملة في قطر 6.84 في المئة إلى 2.002 تريليون ريال (549.4 مليار دولار)، في نهاية أغسطس/ آب الماضي، مقارنة بنحو 1.874 تريليون ريال في الشهر المناظر لعام 2023. ووفق مصرف قطر المركزي نمت الأصول الأجنبية بنحو 13.26 في المئة سنوياً عند 274.05 مليار ريال، مقابل 241.97 مليار ريال في أغسطس 2023، رغم انخفاضها بنحو 1.08 في المئة على أساس شهري. وارتفعت الأصول المحلية بنحو 6.70 في المئة إلى 1.649 تريليون ريال، مقارنة بنحو 1.546 تريليون ريال على أساس سنوي.

وفي المقابل، تراجع الاحتياطيات الدولية التي تشمل الأرصدة لدى مصرف قطر المركزي والنقد بالريال خلال الشهر الماضي بنحو 7.75 في المئة، عند 78.65 مليار ريال.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

## صالح الشرقي أهيئا عاهل لاتحاد الغرف الخليجية

اختار مجلس اتحاد غرف دول مجلس التعاون الخليجي خلال اجتماعه الـ 64 الذي عُقد في مقر غرفة الشارقة، صالح بن حمد الشرقي أميناً عاماً للاتحاد. وشغل الشرقي عدة مناصب قيادية في غرفة قطر لسنوات طويلة، منها منصب المدير العام للغرفة منذ فبراير 2016 وحتى نهاية العام 2023. كذلك شغل منصب مدير الشؤون المالية والإدارية، ثم نائب المدير العام، كما شغل منصب المدير العام بالإنابة.

وترأس الشرقي العديد من اللجان داخل غرفة قطر، كما تولّى الإشراف على العديد من الملفات الهامة في الغرفة. ومثّل الشرقي غرفة قطر في العديد من المؤتمرات والاجتماعات الخليجية والعربية والدولية. وإضافةً لمنصبه مديراً عاماً لغرفة قطر، شغل الشرقي عضوية عددٍ من مجالس الإدارات بعددٍ من الجهات بدولة قطر، وجهات خليجية أخرى.

[المصدر \(صحيفة الراية القطرية، بتصرف\)](#)

## Qatar's Commercial Banks' Assets Jump 6.8 Percent

The total assets of commercial banks operating in Qatar jumped 6.84 percent to 2.002 trillion riyals (\$549.4 billion) at the end of August, compared to 1.874 trillion riyals in the corresponding month of 2023.

According to the Qatar Central Bank, foreign assets grew by about 13.26 percent annually at 274.05 billion riyals, compared to 241.97 billion riyals in August 2023, although they decreased by about 1.08 percent on a monthly basis. Domestic assets rose by 6.70 percent to 1.649 trillion riyals, compared to 1.546 trillion riyals year-on-year.

On the other hand, international reserves, which include balances with the Qatar Central Bank and cash in riyals, fell last month by about 7.75 percent, at 78.65 billion riyals.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)

## Saleh Al Sharqi Secretary General of the Federation of Gulf Chambers

During its 64th meeting held at the Sharjah Chamber headquarters, the Council of Chambers of the Federation of Gulf Cooperation Council countries chose Saleh bin Hamad Al Sharqi as Secretary-General of the Federation.

Al Sharqi held several leadership positions at Qatar Chamber for many years, including the Chamber's Director General from February 2016 until the end of 2023. He also served as Director of Finance and Administration, Deputy Director General, and Acting Director General.

Al-Sharqi chaired several committees within the Qatar Chamber and supervised many important files in the Chamber. Al Sharqi represented Qatar Chamber in many Gulf, Arab, and international conferences and meetings. In addition to his position as Director General of Qatar Chamber, Al Sharqi has been a member of a number of boards of directors in a number of entities in the State of Qatar and other Gulf entities.

[Source \(Al-Raya Qatari Newspaper, Edited\)](#)

## Taiwan Launches First AI-Powered Textbook

Technology companies and textbook publishers in Taiwan introduced the first AI-powered textbook at the start of the school year, which is now used in some schools. This innovative tool generates direct questions, displays students' answers and the accuracy of those answers, and provides personalized assessments and summaries based on individual responses.

AI-powered textbooks enhance student engagement and enable teachers to monitor student progress instantly.

Teachers can modify lesson plans in real time, without being restricted to predetermined questions. AI-powered textbooks have three main features: lesson preparation and interactive teaching, real-time diagnosis and expert guidance during the lesson, and real-time diverse assessments.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)

## تايوان تطلق أول كتاب مدرسي مدعوم بالذكاء الاصطناعي

قدمت الشركات التقنية وناشرو الكتب المدرسية في تايوان أول كتاب مدرسي مدعوم بالذكاء الاصطناعي مع بداية العام الدراسي، والذي يستخدم الآن في بعض المدارس. وتولد هذه الأداة المبتكرة أسئلة مباشرة، وتعرض إجابات الطلاب ونسب دقة هذه الإجابات، وتقدم تقييمات مخصصة وملخصات بناءً على الردود الفردية.

وتعزز الكتب المدرسية المدعومة بالذكاء الاصطناعي تفاعل الطلاب وتمكن المعلمين من مراقبة تقدم الطلاب فوراً. ويمكن للمعلمين تعديل خطط الدروس في الوقت الفعلي، دون التقيد بأسئلة محددة مسبقاً. وتتميز الكتب المدرسية المدعومة بالذكاء الاصطناعي بثلاث ميزات رئيسية، هي تحضير الدروس والتدريس التفاعلي، والتشخيص الفوري والتوجيه المتخصص خلال الدرس، والتقييمات المتنوعة الفورية.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)



## ■ The Longest Marine Electrical Connection Line in the World

The Ministries of Energy of Greece and Cyprus have signed a Memorandum of Understanding (MoU) to move forward with a subsea power interconnection line project to connect the European continent with the Eastern Mediterranean.

The so-called "Great Maritime Interconnection" project aims to connect Europe's electricity transmission networks to Cyprus and costs 1.9 billion euros (\$2.12 billion), and will be extended to Israel later.

When completed, the interconnection line will be the "longest in the world" at such a high voltage, with a length of 1240 kilometers, and the deepest will also be three thousand meters below the surface of the water.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)

## ■ أطول خط ربط كهربائي بحري في العالم

وقعت وزارتا الطاقة في اليونان وقبرص مذكرة تفاهم للمضي قدما في مشروع خط ربط كهربائي تحت سطح البحر لربط القارة الأوروبية بشرق البحر المتوسط.

ويهدف ما يطلق عليه مشروع "الربط البحري العظيم" إلى ربط شبكات نقل الكهرباء في أوروبا بقبرص وتبلغ تكلفته 1.9 مليار يورو (2.12 مليار دولار)، على أن يتم مده إلى إسرائيل لاحقا.

وسيكون خط الربط الكهربائي عند اكتماله هو "الأطول في العالم" يمثل هذا الجهد العالي، إذ سيبلغ طوله 1240 كيلومترا، وسيكون الأعماق أيضا ببلوغه ثلاثة آلاف متر تحت سطح الماء.

[المصدر \(موقع العربية.نت، بتصرف\)](#)

